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Elbizonytalanodott kistérségek
A korábbi kormányrendelet alapján működik a megbízotti hálózat

I S z a r k a  Á g o t a

Akistérségi megbízotti hálózattal 
kapcsolatban Nagy Sándor te

rületfejlesztési államtitkár többször 
hangoztatta: a megbízottakat önké
nyesen és politikai alapon jelölte ki 
az előző kabinet, ráadásul nem is 
volt számon kérhető, behatárolható 
feladatkörük, és nem volt igazi el
lenőrzés sem. Mikes Éva, az előző 
kabinet kancelláriai államtitkára rá
mutatott: a megbízotti hálózat most 
is ugyanazon kormányrendelet sze
rint működik, az új kabinet nem 
változtatott rajta, tehát a kritika 
ugyanúgy az újakra is vonatkozhat
na. Ezeknek a felvetéseknek azon
ban nincs valóságalapjuk. Elmond
ta, az előző kabinet szakmai dönté
seinek elismeréseként értékeli azt is, 
hogy hiába fogalmazódtak meg 
olyan elképzelések, ígéretek, hogy a 
megbízottak munkáltatói a terület- 
fejlesztési társulások vagy az önkor
mányzatok legyenek, a kormányvál
tás után, amikor lehetőség volt rá, 
nem tudtak jobb rendszert bevezet
ni. Sőt mi több, az új vezetés a regi
onális szemléletet is megtartotta, 
annyi különbséggel, hogy most 
minden régióban van egy régiómeg
bízott is, akinek szerepe Mikes Éva 
szerint meglehetősen homályos, és 
annak sincs nyoma, hogy pályáztat
ták-e őket, és miként. Úgy látja, tu
lajdonképpen annyi a különbség a 
két ciklus kinevezési eljárása között, 
hogy az előző kabinet a demokrati
kusan megválasztott régióelnököket 
kérte fel, hogy tegyenek ajánlást a 
kistérségi megbízottak személyére. 
A régióelnök legitimitása nehezen 
kérdőjelezhető meg, hiszen két de
mokratikus választás során nyerték 
el posztjaikat: megyei közgyűlési el
nökök, akiket a regionális területfej
lesztési tanács választott meg régió
elnöknek. Az új pályáztatási gyakor
lat ezzel szemben a teljes zűrzavar 
képét mutatja.

-  Föltettem a kérdést a televízió
ban Nagy Sándornak, hogy hányán 
maradhattak a helyükön a régi meg
bízottak közül. Azt válaszolta: „hát 
néhány azért megmaradt.” Nem ál
lítom és nem is állíthatom, hogy 
mindegyikük kiváló volt a maga ne
mében: egy ekkora sokaságnál tör
vényszerűen van hibaszázalék. De 
hogy kevés kivétellel mind alkal

matlan lett vona, az egyszerűen nem 
igaz -  szögezte le Mikes Éva, hozzá
téve: amikor megkapták a megbízá
sukat, az eleve töredék évre szólt, és 
havonta kérték a munkájukról alko
tott véleményeket a társulásoktól. 
Ezeket a~ Közigazgatási Hivatal 
összesítette, de úgy, hogy az eredeti 
dokumentumokat is mellékelte. 
Nem mindegyik társulás adott véle
ményt, de a közreműködést nem le
hetett kikényszeríteni: ez egy lehető
ség volt. Az év végén már „kipoty- 
tyant” körülbelül egy tucat olyan 
megbízott, akiknek munkájáról el
marasztaló vélemények jöttek, és 
voltak, akik önként távoztak, mond
ván, hogy ez a feladat nem nekik va
ló -  mutatott rá. Mint mondta, a 
csapat 2001-re rázódott össze, ak
kortól már nem havonta, hanem há
romhavonta kérték a társulások 
elemzéseit.

-  Ha lecseréltek volna közülük 
néhányat, talán azt még el lehetett 
volna fogadni. De tény, hogy elsöprő 
többségük belehelyezkedett a mun
kába, a társulások és az önkormány
zatok számítottak, építettek rájuk. 
Személyükben nemcsak szakérte
lem, hanem egy használható mun
kaerő jelent meg például az önfenn
tartással küszködő kistelepülésen -  
hangsúlyozta. Szerinte fontos szem
pont, hogy a kormányrendeletben 
benne foglaltatik az is: a megbízot
tak ugyan a Miniszterelnöki Hiva
tallal állnak jogviszonyban, de a 
munkájuk tartalmát, kereteit a tár
sulások szabják meg. Ez azt jelenti, 
hogy a napi munkájuk során kötele
sek a társulások kéréseit, elvárásait 
teljesíteni. Ez persze nem napipa- 
rancs-rendszer volt, de a társulások 
véleményezési joga ösztönözte a 
megbízottakat a jó együttműködés
re. Mikes Éva úgy véli: sem a társu
lások, sem az önkormányzatok nem 
alkalmasak arra, hogy jogi értelem
ben a megbízottak munkáltatói le
gyenek, hiszen a kistérségeket sok 
település alkotja, határaik pedig 
nem esnek egybe a társulások hatá
raival. A kistérségi megbízottak fel
adata éppen az, hogy a kormányza
ti területfejlesztő szemlélettel össz
hangban a kistérségben gondol
kodva dolgozzanak. Az, hogy az 
önkormányzatok és a társulások 
saját menedzsereket is alkalmaz
nak, nagyon helyes, de nem helyet
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tesíti a megbízottak munkáját. A 
menedzserek az adott munkáltató 
saját céljai és érdekei alapján mű
ködnek. A kistérségi megbízotti há
lózat egy más szemlélettel, mellé
rendelt viszonyban áll velük.

-  A kistérség, mint olyan, jogi
lag, közigazgatásilag egyelőre meg
foghatatlan. Ezért volt alapvetően 
fontos, hogy egy olyan hálózat szü
lessék meg, amely helyben kistérsé
gi szemléletű. Amelynek tagjai nin
csenek alá-, fölérendeltségi viszony
ban seni az önkormányzatokkal, 
sem a társulásokkal, de elvárható és 
elvárt tőlük, hogy kistérségi szemlé
letben gondolkodva, egyfajta közve
títők legyenek az információáram
lásban oda és vissza is. Azért látták 
el és látják el a megbízottak megbí
zásban ezt a feladatot, mert tudtuk, 
hogy ez kísérleti stádiumban lévő 
építkezés, ezért a leggyengébb jogvi
szonnyal kezdtük el. Úgy gondoltuk, 
egy-két év átfutás után kiderül, ho
gyan intézményesülhet, bővülhet a 
hálózat, és akkor majd megtaláljuk 
egy erősebb jogviszony formáját. 
Ennek estek most áldozatul a kistér
ségi megbízottak, és az éles hangú 
kritizálás ellenére egyelőre azt sem 
látni, hogy a jelenlegi vezetésnek a 
leváltásokon kívül milyen szakmai 
tervei vannak a hálózat jövőjére néz
ve, egyáltalán, hogy vannak-e ilye
nek -  összegezte véleményét Mikes 
Éva. Hozzátette azt is: az európai in
tegráció folyamatában nem önma
gának a megbízotti hálózatnak van 
alapvető jelentősége, hanem annak,

hogy a kistérségek életképesek le
gyenek, de jelenleg nem azok. Hogy 
ez megváltozzék, abban komoly sze
repe lehet a megbízottaknak.

A gondok mélységét jól jelzi, 
hogy a statisztikai hivatal pillanat
nyilag nincs felkészülve arra sem, 
hogy adatokat szolgáltasson a kis
térségekről, csak települési, megyei 
és országos bontás létezik. Ez Mikes 
szerint azért baj, mert a vonatkozó 
adatok nélkül nem lehet megismer
ni, átlátni egy adott kistérség valós 
helyzetét, így élég nehéz építkezni. 
Mint elmondta, a statisztikai hivatal 
egyik illetékese a kormányváltás 
előtt azt közölte: a kistérségi adat
szolgáltatás csak elhatározás kérdé
se, persze megfelelő átfutási idővel 
megvalósítható. A Fidesz javaslatá
ra már megszületett egy olyan hatá
rozat, hogy ne megyei, hanem a jó
val differenciáltabb kistérségi bon
tásban határozzák meg az adott te
rületek fejlettségi szintjét, helyzetét. 
De amíg nem valósul meg a kistér
ségi statisztikai adatszolgáltatás, az 
elképzelés mögött nincs „muníció”. 
Ebben a kérdésben záros határidőn 
belül lépni kellene -  hangsúlyozta.

Mikes Éva kitért arra is: az előző 
ciklus alatt a megbízottakra vonat
kozó statisztikák elérhetők voltak a 
sajtó számára, de különös módon 
ez most nem így van. Az adatok sze
rint a régi megbízotti állomány 30 
százalékának van egyetemi végzett
sége, 25 százaléknak főiskolai vég
zettsége, és egy másik harminc szá
zaléknak több felsőfokú végzettsé

Ügynökvilág az Andrássy úton
A Terror Háza új kiállítása átfogó képet ad a III-as főcsoportfőnökség munkájáról

H a k i .tk N o r b e r t

H ankiss Ágnes író, a Hamvas In
tézet főigazgatója nyitotta meg 

tegnap a Terror Háza Múzeum új 
időszakos kiállítását. A tárlat célja 
az, hogy átfogó képet adjon a Kádár
korszakban működő Politikai Nyo
mozati Főosztály hármas főcsoport- 
főnökségeinek munkájáról. Mint a 
kiállítás anyagának összeállításában 
történészszakértőként közreműkö
dő Kiszely Gábor elmondta, a Terror 
Háza Múzeum állandó kiállítása a 
hatvanas évek közepéig terjedő idő
szakot dolgozza fel, ám a látogatók 
közül sokan hangot adtak annak a 
kívánalmuknak, hogy a diktatúra 
ezt követő korszaka is megjelenjék a 
múzeumban. A Hálózat -  Ügynök

világ Magyarországon című kiállítás 
-  amelynek tervezője ugyanaz az Sz. 
Kovács Attila, akinek tervei alapján 
a múzeumnak otthont adó András
sy úti házat átalakították -  a Terror 
Háza Múzeumra jellemző interakti
vitás jegyeit is magán hordozza. A 
tárlat anyagában a III-as főcsoport 
által használt tárgyak s a politikai 
rendőrség tankönyvei szintén meg
találhatók. A kiállítás gerincét egy 
film alkotja, amelyben három haj
dani főtiszt mellett megszólalnak 
olyan áldozatok is, akiket sikertele
nül próbáltak beszervezni. A kiállí
tás szervezői arra is törekedtek, 
hogy a tárlat látogatói választ kap
hassanak néhány mostanság közér
deklődésre számot tartó kérdésre, 
arra: mi volt az szt-tisztek feladata? A látogató arra is választ kap, mi volt az szt-tisztek feladata fotö: nagy Zoltán

ge, a fennmaradó 15 százalékból 
körülbelül 12 százalék rendelkezik 
szakképesítéssel, 3 százalék csak 
középfokú végzettségű. Tíz százalé
kuknak volt doktori fokozata, és 
több mint 60 százalékuk legalább 
egy idegen nyelvet beszél, használ. 
Mint fogalmazott, lelkesen várja az 
újak statisztikáit, de nem hiszi, 
hogy képzettségi arányokban ennél 
sokkal jobb hálózatot lehett volna 
felépíteni.

-  Hadd hivatkozzam a saját me
gyémre: Baranyában a „legjobbak 
közül valók” dolgoztak, például a re
gionális kutatások központjával 
együtt végeztünk el egy kistérségi 
kísérletet Harkány-Siklós térségé
ben. A teljesítményükre, a társulá
sok véleményére való tekintet nél
kül kirúgták őket. Az elbocsátások 
sok kárt okozhatnak, mivel ez egy 
olyan ügy, amelyet szervesen kellett 
volna továbbvinni. Ha a megbízott 
jól végzi a dolgát, kiváló munkakap
csolatba került az önkormányzatok
tól a vállalkozókon át a térség min
den szereplőjével, ha elfogadták és 
közmegelégedésre végezte a mun
káját, akkor nemcsak méltánytalan, 
de értelmetlen is lecserélni. Elfogad
ható lett volna, ha a szokásosnál ke
ményebb szűrőket vet be az új kor
mány a megrostálásuknál, de az, 
hogy talán néhány tudott megma
radni a százötvenből, azt mutatja, 
hogy itt nem pályáztatás volt -  szö
gezte le a volt államtitkár. Szerinte 
az az érv, hogy a megbízottak har
mada azért nem pályázott újra, mert 
belátta saját alkalmatlanságát, nem 
igaz. A vidéki kis településeken, fal
vakban az új MSZP-s kinevezettek 
előre tudták, hogy megkapják az ál
lást, és az előző minisztériumba szá
mos jelzés érkezett a pályázatot 
megelőző „üzengetésekről” is. So
kan úgy döntöttek, hogy egy felesle
ges, megalázó procedúrába nem 
mennek bele. Hozzátette: sokat
mondó, hogy ez megtörténhetett. 
Mint fogalmazott, kísérteties szá
mára, amikor az új vezetés szájából 
hallja ugyanazokat a szakmai érve
ket, amelyet annak idején ő is el
mondott, de keményen támadták 
érte. Felmerül a kérdés: vajon hirte
len megvilágosodtak, vagy akkor is 
ez volt a véleményük, de politikai 
okokból mást mondtak? Úgy véli, ez 
azért igen aggasztó, mert a terület- 
fejlesztés ügye nem játék.

-  Egyébként pedig azt látom, 
hogy a jól hangzó frázisok ismétel
getésén túl pillanatnyilag sajnos 
nemigen történik más: nincs világos 
szakmai elképzelés arról, hogy ezt 
miként lehet megtenni -  vélekedett 
Mikes Éva.

Eredményesen 
dolgoztak 
a leváltottak

l M u n k a t á r s u n k t ó l

Információink szerint az elmúlt 
időszakban 15 milliárd forintra 

pályáztak a kistérségi megbízottak, 
és ebből közel 9 milliárd forintnyi 
fejlesztés valósult meg vagy van fo
lyamatban az országban. Az összeg 
azonban csak azokat a pályázatokat 
tartalmazza, amelyeket maguk írtak, 
vagy közreműködtek az elkészíté
sükben. A megbízottak révén a kis
térségekbe vonzott fejlesztések érté
ke ennél jóval nagyobb, akár a dup
lája is lehet, hiszen feladatkörük 
igen szerteágazó. A vállalkozóknak 
nyújtott szakmai segítség szintén 
ebbe a kategóriába tartozik.

A leváltottak között kivétel nél
kül ott találjuk a kiemelkedő ered
ményeket felmutató megbízottakat. 
Vas megyében például mennie kel
lett Németh Imrének, a szentgotthár
di megbízottnak is, aki több mint 
kétmilliárd forintnyi fejlesztési 
pénzt hozott a kistérségbe. A pénz
ből többek között informatikai be
ruházás valósult meg, és regionális 
szennyvíztisztító épült -  közölte 
megkeresésünkre. Baranyában el
bocsátották Madár Nórát, a mohácsi 
megbízottat, aki közel 700 millió fo
rintnyi pályázati pénzt hozott. Ha
sonlóan jó teljesítményt nyújtott 
Bács-Kiskun megyében Majoros Ró
bert, aki úgy nyilatkozott: az utóbbi 
időszakban 800 millió forintért pá
lyáztak sikeresen. Neki is mennie 
kellett. Csongrádban Sándor Attila 
500 millió forinttal gazdagította a 
kistérséget, de „nem felelt meg a kö
vetelményeknek”. Somogybán el
küldték Mayer Tibort, a csurgói 
megbízottat, pedig több mint 150 
millió forintért pályázott sikeresen.

Hasonló sorsra jutott Baranyá
ban Túrós Izabella is, a sellyei kistér
ségi megbízott, aki legalább 100 mil
lió forint megszerzésében működött 
közre eredményesen. A borsodi Bé
res László pedig több mint nyolc
vanmillió forintot mutathat fel, en
nek ellenére elküldték. Volt olyan 
megbízott, aki, bár bizonyíthatóan 
igen eredményesen dolgozott, több 
százmillióért pályázott sikeresen, 
megkeresésünkre azt közölte: a ki
alakult helyzetben nem kíván nyilat
kozni, mert nem szeretne további 
kellemetlenségeket. Úgy tudjuk, 
csaknem félszáz leváltott megbí
zott készül jogi lépésekre, mivel év 
végéig szóló szerződésüket augusz
tus végével felbontotta a kancellá
ria. Szakértők szerint azok, akik 
nem kaptak fegyelmit, írásos meg
rovást és nem követtek el szabály- 
sértést, jó eséllyel állhatnak m un
kaügyi per elé.
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Monumentális ’56-os 
emlékművet terveznek

I P á l  G á b o r

Egy monumentális ’56-os em
lékmű felállítását tervezi Bu

dapesten számos közéleti szemé
lyiség; a kezdeményezésről tegnap 
tárgyalt Demszky Gábor és Szó'cs 
Géza író. A főpolgármester beje
lentette, hogy felkarolja az ötletet, 
s 2006-ra várhatóan el is készül 
majd a főváros támogatásával a vi
lágraszóló szobor. Elmondása sze
rint Szőcs Géza kereste meg őt a 
központi emlékmű gondolatával, 
amelyet világnézettől függetlenül 
számos ismert személyiség támo
gat, például Mádl Ferenc köztársa
sági elnök, Pongrátz Gergely sza
badságharcos, a Corvin köz pa
rancsnoka, Faludy György költő,

Eörsi István író, Király Béla ’56-os 
nemzetőrparancsnok, Rajk László 
SZDSZ-es politikus, építész.

Szőcs Géza erdélyi író arról be
szélt, hogy nemcsak a Magyaror
szágon élők csatlakoztak a kezde
ményezéshez, hanem külföldiek is, 
és elsősorban nem politikusokat 
keresett meg az ötlettel. Tervei sze
rint nemzetközi pályázatot írná
nak ki a megvalósításra. Demszky 
Gáborral együtt az emlékmű lehet
séges helyszínének nevezte a Du- 
na-parton a ferencvárosi közrak
tárak előtti teret vagy a Szent Gel- 
lért teret. Utóbbihoz közeli hely
színről, a Műegyetemről indult el a 
forradalom előestéjén az egyete
mista fiatalok felvonulása 1956. 
október 22-én.

A kistérségi megbízotti hálózat politikai indíttatású lecserélése kap
csán Nagy Sándor területfejlesztési államtitkár hangoztatta: a meg
bízottakat nem ellenőrizte az előző kabinet, s nem volt behatárolha
tó feladatkörük. Mikes Éva ezzel szemben rámutatott: a hálózat ma 
is ugyanazon kormányrendelet alapján működik; az új kormányzat 
nem változtatott rajta. A volt államtitkár szerint az elbocsátások 
zöme az MSZP-s pártkatonák munkához juttatását szolgálta.

Vera Szabadi
Kiemelés


